Märjamaa kihelkond

Päädeva 
Tänapäeva Päädeva küla paikneb Konnaveski oja ääres ja seal esineb kevadisi üleujutusi.
Päädeva mõis asutati 1469. aastal, kui Saaremaa Lääne stifti foogti Wilhelm Fahrensbachi pojad Dietrich ja Heinrich poolitasid Haimre mõisa oma surnud venna Wilhelmi lastega. Kadunud venna lastele moodustus maavaldus, kuhu läksid Dietrichilt ja Heinrichilt Orgede-Orgita Horkede küla üheksa talu ja kolm üksjalga (üks neist oli sepp) ning veel kaks üksjalga selle küla juures. Küla taludest nimetati Ringenta Reingerta Rijngenta talu, kaks Kangendas Kangentas talu, kaks Päevaime Pewayme talu , kaks Tammes Thammes talu ühe üksjalaga, kaks (poolteist adramaad) Seppintel Sippenkül talu ja üks üksjalg, arvatavalt Paisutagune Painutacken, Paijantacken küla 16 talu ja kolme üksjalaga ning kabeli juures bey den Kercken elanud kingsepaga. 

Wilhelmi poeg Reinhold Fahrensbach (u. 1430 - u 1500) ehitas arvatavalt juba samal aastal mõisa Orgede Horkede külasse kahe Päevaime Pewayme talu asemele, nimetades mõisa saksa keeles Peuwaks, hiljem Peduaks. Ilmselt samal ajal asustati küla teised talud Orgita küla tänapäeva asupaika, Päädevast eemale. Ilmselt ei hääldatud algse küla nime üks ühele hilisema uue Orgita küla nimega. Päädeva mõisa järgmiseks omanikuks oli tema samanimeline poeg Reinhold Fahrenbach (u. 1480- 1550), kes oli abiellunud Margaretha Uexkülliga. Nende tütar Margaretha (u1520-1600) abiellus Heinrich Lieveniga Liivist Parmel mõisast. 

Päädeva järgmine omanik Reinholdi poeg Heinrich Fahrensbach (u. 1510-1586) ostis 1560. aastal Vaimõisa mõisa Klaus Reinholdi poeg Ungernilt, kes oli veel Loodna omanik. Päädeva mõisomanik Heinrich Fahrensbach oli 1563. aastaks viidud vaenlasena Rootsi (oli hertsog Magnuse teenistuses olnud ning vangistati Eriku ajal kui Magnusele Põltsamaad üle anti). Mõisahoonet ei olnud venelased maha põletanud. 1564. aastal oli Päädeva Padua 43 adramaane mõis Gard tema nimel. Heinrich Fahrensbachi mõisas oli 43 adratalu, kaks veskit Konnaveski ojal (Härma ja Konnaveski), üks neist oli maha jäetud öde ja 20 üksjalga. 1586. aastal kuulus Heinrich Fahrensbachile Päädeva mõis 43 adramaaga ja Vaimõisa mõis 18 adramaaga, kokku 61 adramaad. 

Pärast vangistust oli ta olnud rootsi kuninga teenistuses ja oma vannet täitnud. Vahepeal kuulusid valdused Koluvere Lode linnuselääni, 1586. aastaks olid tal dokumendid korras, siis kuni ratifikatsioonini pidi otsust ootama, tema pärandust ei olnud vähendatud. Aastatel 1596, 1600 ja 1627 oli mõisaomanikuks maanõunik Heinrich Heinrichi poeg Fahrensbach noorem (u. 1540-pärast 1627). Jürgen Moritzi poeg Wrangell omandas Päädeva mõisa abielu teel Heinrich jun Fahrensbachi tütre Dorotheaga. 

1663. aastal oli Päädeva Pedua, Sikeldi ja Kuusiku mõisa, kokku 49 adramaad, omanik Jürgen Wrangell (testament aastast 1666). Päädeva, Sikeldi ja Kuusiku omanik Jürgen Wrangell jagas valdused oma perekonna vahel (esimesest abielust õndsa Dorothea Fahrensbachiga laste ja teisest abielust Anna Margareta, Rötgerti Lode tütre lastega. Lesk päris ise Sikeldi mõisa). Päädeva mõisa valdused jagati kahe poja vahel. 1678. aastal oli tema esimesest abielust pojal, major Moritz/Mauritz Wrangellil († 1713) Päädeva Pedua mõisast pool 9,5 adramaad (Märjamaa valdus, mis 1696. aastal oli maanimistus kirjas tema Märjamaa mõisana) ja Kuusiku Saage mõisast 11,5 adramaad.

Pojal teisest abielust, major Ewert Wolmer Wrangellil oli samuti pool Päädeva Pedua mõisast - 9,5 adramaad. Ewert Wolmer Wrangell (1634-1695) oli üheksa ja poole adramaase Päädeva Pedua mõisa ja viieadramaase Kerguta Kirkota küla omanikuna märgitud aastail 1688 ja 1696. Tema esimene abikaasa oli Philipp Krusensterni tütar ja teine abikaasa Elsa Wellingk.

1680. aastal on koostatud Päädeva mõisa maade piirikaart Ewert Wolmer Wrangelli osa kohta. Loetletud oli väga erinevaid piiripunkte: 1 – kivirist, 2 - [kivi]sild üle [Konnaveski] jõe, 3 - vana silla koht; 4 - räsitud kask, 5 - ristiga kask; 6 – Roti niidu nitu; 7 - Ungrupao Ungru pako neli ristiga kaske; 8 - Västrikulindu Wästriko[l]intu; 9 - Karumets Carromets; 10 - Lontze intu; 11 - Sauharck sild brügga ; 12 - Kirkota tee wäg till Kiörkuta¸13 - Raki mägi, 14 - Sauallika Sauhalik Ristipuu Kors trää; 15 - Ristipuu Kors trää ; 16 - Känd ja virvatuli paiknevad puuristi juures En Stubbe och Irphoos. Konneveski ojal paiknes Telliste ja Päädeva mõisa ühes piiripunktis Härma Herma veski.

Valgu 

Valgu oli Saare-Lääne piiskopile kuulunud küla ja maavaldus, mida on märgitud Lääne-Harjumaa maa piirileppes aastatest 1275-1285: Läänemaal vastu versus Harjumaad Harrien paiknes Valgu Walkede küla villam. Valgu küla Velise jõe keskjooksul oli Saare-Lääne piiskoppidele kuulunud valdus, mis kuulus ajalooliselt Märjamaa kihelkonda. Internetiportaalis Mõisad saame lugeda ajaloolisest tõest väga kaugel olevat teksti, kus on kirjas: Valgu mõisast on esmateateid 1280ndatest aastatest, mil ta kuulus Farensbachidele- Varnsbekedele. 

Haimrega seoses tuli ilmsiks, et 13. sajandil ei olnud veel ühtegi Fahrensbachi Liivimaale jõudnud. Ürikutega kaetud teadete alusel kuulus 14. sajandi lõpul Valgu Saaremaa Lääne stifti foogti Wilhelm Kniprodele ja tema tütar Gerdrutile, kes oli siis abiellunud Heinrich Fahrenbachiga. Teadmata on, kus foogti tütar täiskasvanuna elas, kuid sündinud oli ta kindlat oma isa Valgu valduses. Emaks oli Liivimaa rüütli Dietrich Uexkülli tütar Margarethe. Seetõttu kuuluski 15. sajandi algul Valgu maavaldus Gerdruti pojale Wilhelm Fahrensbachile. 1419. aastal laenas Wilhelm Viljandi komtuurilt raha, mille tagatiseks pani ta Valgu Walkede veski ja kahe adramaase Laksenurme ? Laxenorem küla. 

Umbes samal ajal oli ta vahetanud Karita Carisel küla (see oli olnud kauaaegne piiskopi lauavaldus) piiskopile Uugla Udenküll mõisa vastu. Esimesed teated Uugla mõisa kohta pärinevad aastast 1421. Mõis kuulus Fahrensbach suguvõsale väikeste vaheaegadega aastani 1628, mil selle omandas Jacob De la Gardie. Viimase poeg Magnus Gabriel müüs 1679. aastal Uugla oma õetütre mehele Gustav Carl Banierile. 1725. aastal müüsid tema pärijad mõisa Eva Knorringile. 

Uus piiskop siunas eelmise piiskopi Winrich Kniprode õepoega Wilhelm Fahrensbachi Wahrensbach, kes olevat tulnud Läänemaale vaese mehena, kuid sai siin tulusaid ameteid. Selle asemel, et üles ehitada maha põlenud Koluvere linnus, olevat Wilhelm Fahrensbach pannud kiriku raha enda taskusse, haaranud endale hulga maavaldusi ja mõisaid ning saades sel moel üheks vana Liivimaa rikkaimaks meheks. 

1427. aastal laenas Wilhelm Farensbach uues vääringus 1000 marka, pantides kogu Valgu Walkede maavalduse Gut zu mit Zubehör Karksi foogtile. Foogt leppis kokku Otto Lode ja Dietrich Uexkülliga Ixkull, et nood võtaks foogti saabumiseni Valgu Walkede mõisa Märjamaa kihelkonnas oma järelevalve alla, mille rüütel Wilhelm Fahrensbach Varnsbech oli pantinud 1000 marga eest Viljandi komtuurile ja Karksi foogtile. 

Valgu mõis kuulus pärast Wilhelmi surma (†pärast 1443) tema poegadele Dietrichile, Wilhelmile, Heinrichile ja Hansule. 1469. aastal jaotasid vennad Dietrich ja Heinrich Fahrensbach õndsa venna Wilhelm Fahrensbachi († 1467) lastele isa päranduse, eraldades neile Haimre mõisast maid rajatavale Päädeva mõisale. Valgu mõis jäi Dietrich Fahrensbachile ja tema poegadele Wolmarile, Jürgenile, Dietrichile, Johannile, Reinholdile ja Winrichile Heinrich. 

1529. aastal oli Valgu mõisa omanik Winrich Fahrensbach. 1546. aastal oli Valgu mõisaproual Anna Uexküllil Atla mõisaomaniku Johann Dückeriga (oli tema võõrasema) päranduse pärast vaidlus. Liivi sõja eel eraldasid Winrich Heinrich Fahrensbach Valgust ja Wolmar Fahrensbach Haimrest omaette mõisaks Valgu kõrvalmõisa Nõlva, mille sai Wolmar Fahrensbach. 

1560. aastal oli Valgu Winrich (Heinrich) Fahrensbachi pärusmõis. 1563. aastaks olid venelased maha põletanud Valgu mõisa kivist hoone. 1564. aastal oli 26 adramaase Valgu mõisas 40 adratalupoega ja kaheksa üksjalga. Mõis redutseeriti Fahrensbachidelt. Winrichi Heinrich tütar Helena Fahrensbach abiellus Ohukatku omaniku Arnold Vietinghoffiga, teistkordselt Ewert Dellwigiga. Nende tütar Agneta abiellus Carl Heinrich Horniga.[image: image1.png]


 Valgu mõisa hakkas 1586. aastal valitsema foogt Τуle Tylo, kes oli ametis veel 1595. aastal. 

1586. aastal kuulus 26,5 adramaane Valgu mõis Koluvere Lode lääni, samas pidi tagasi antama pojale Arendt Heinrich Fahrenbachile, kes oli varem Rootsis viibinud ja oli 1586. aastal hertsog Karli teenistuses. Johan III läänistas 1591. aastal Valgu mõisa Arend Heinrich Fahrensbachile. 13. oktoobril 1595 kinnitas hilisem Rootsi kuningas Karl mõisa Arendt Heinrich Fahrensbachile († 1615). Valgu mõisa kinnitusürik Confirmationsbrief on säilinud ka 1617. aastast. Tema oli viimane Fahrensbach Valgu mõisa omanike nimistus.

Arend Heinrich Fahrensbachi üks tütardest Gertrud abiellus Jürgen Wrangelliga (†1621) ja teine tütar Margarethe († enne 1655) oli abiellunud enne 1628. aastat Otto Lodega (†1657). Nii oli mõis kahe tütre vahel poolitatud. 1649. aastal oli mõis jagatud Otto Lode ja Jürgen Wrangelli poja Hermanni (†1651) vahel. 1663. aastal oli õndsa Hermann Wrangelli lesel Anna Bernhardi tütar Taubel († pärast II 1672) 10 adramaad Valgu Walket mõisast ja Haljala kihelkonna Idavere mõisaomanikul Otto Lodel oli Valgu mõisast 7, 5 adramaad. 

29. augustist 1677 (Auf- und Übertrags brief) loetleti Wrangellite Valgu mõisa külasid: Valgu Valcket Paisope kõrvalmõisast pool Halbe Hoflage, Veskiküla Mühlendorf, pool Valgu Valcket külast halbe Dorf, pool Nääri Neäri Meuer külast, pool Vanamõisa Vanamõisa külast, pool Uugla Udenküla Alves Gostgiele ning talud Etzi, Waddimah, L(C)ullimah, Asamaa, Wesal, Kollist, Nurcka, Aelimaa, ?Sahhartemaa.

1678. aastal oli Arend Johann Lodel pool Valgu mõisast seitsme adramaaga. Siis müüsid Hermann Wrangelli pojad Valgu mõisast oma poole Otto Lode pojale Arend Johann Lodele. 1688. aastal oli Arend Johann Lode Haljala kihelkonnast Valgu Walcket omanik. 1696. aastal oli õndsa koloneli, maanõuniku Arend Johann Lode pärandus 20 adramaa suurune Valgu Walket koos Paisope Paisopeh karjamõisaga (nimetati terve 18. sajand Paisope, ka Mellini atlases) Velise jõe ääres. Tänapäeval kannab Paisumaa küla nime. Valgu mõisa all oli 1696. aastal talupoegade maad Valgu ja Nääri Neäri Newer külades. 
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Valgu küla rootsi aja lõpul.
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Nääri küla Valgu mõisa all.

Nõlva 

Nõlva küla oli Valgu laialdase pindalaga mõisa üks lõunapoolstest küladest. Ilmselt 16. sajandi algul oli sellesse külasse asutatud Valgu mõisa kõrvalmõis Hoflage. Liivi sõja algul (vähe aega enne 1558. aastat) eraldasid Fahrensbachidest omanikud Winrich Valgu mõisast ja Wolmar Haimre mõisast Nõlva omaette mõisaks. Nõlva mõisa keskus asus jõe kaldal paigas, mida tunti ja tuntakse Jämeda nime all. Praeguseks on säilinud veel mõisa ajast pärit vesiveski müürid. Mõisa kõrval paiknes Jämeda kõrtsihoone. 

Haimre mõisniku Dietrich Fahrensbachi poeg Wolmar (enne 1500; † 1554) oligi Nõlva mõisa esimeseks omanikuks, olles abiellunud Rootsi vägede ülemjuhataja Klaus Kurselli (oli Erik XIV teenistuses, kuid tapeti 1570 Tallinnas Johann III leeri kuulnud aadlike poolt) venna, Tartu piiskopkonna stiftifoogt 1544–1550, Sõmerpalu omaniku Jürgen Kurselliga († 1558, abikaasaks oli Velise omaniku tütar Ebbo Uexküll). Nende 11 lapsest kasvasid täiskasvanuteks pojad Wilhelm, Konrad ja Jürgen ning teisest abielust sündinud Tönnis. 

Kuulsaim poeg Jürgen Fahrensbach (sündis u. 1552, †1602) oli Nõlva mõisas sündinud, teenis Rootsi kuningat, oli Prantsusmaal suursaadik ja võitles Euroopas türklaste vastu. 1570. aastal tuli Eestisse. Liivi sõja ajal võttis tsaar Ivan Groznõi ta vangi, kuid vabastas varsti. Redutseeritud Jürgen Fahrensbachi valduste hulgast läänistas välikindral ja asehaldur Pontus de la Gardie Nõlwa Nälfue mõisa 1581. aastal Jöran Eriksson Ulfsparrele. 

1586. aastal rootsi revisjoni ajal olid Nõlva mõisa suuruse kohta kirjas kahetised andmed – ühtedel andmetel oli mõisas seitse adramaad, kuid Tönnis Maydelli registri andmetel 14 adramaad. Vigala omaniku Christopher Uexkülli abikaasaks oli Nõlva mõisast pärit, Jürgen Fahrensbachi õde. Nõlva mõisaomaniku Jürgen Fahrensbachi vennal Wilhelmil, kes oli Saaremaal haavata saanud ja viibis Karksis ja kelle abikaasa oli kuus aastat Venemaal vangis olnud, oli 1586. aastal Nõlva mõisale nõudmised. Rootsi krooni komisjoni otsuse kohaselt oli omanik Jürgen kuningat vähe teeninud, kuid tema naisele ja lastele anti kannatuste leevendamiseks kasutada kaks adramaad Karita Carrita külast (üks neist asustamata) ning Vigala mõisahärrale (ja tema abikaasale) anti neli võssa kasvanud adramaad Kütke Kuck külast. 

Wolmar Fahrensbachi tütrega abiellus Velise mõisa omanik Klaus Reinholdi poeg Uexküll (nimet. 1587, 1608 † pärast 1633) ja omandas sel kombel mõisa. 1633. aastast aga pärineb teade, et Nõlva mõisa ostis Velise mõisa omanik Klaus Uexküll oma tütre Katharina Uexküllile, kes oli Menšik Baranoffi lesk ja Karl Hastferi abikaasa. Temal oli esitada ka võlakiri laenatud rahasumma kohta.

 1641. aastal oli märgitud, et Nõlva mõisa valdajaks oli õnnis Velise mõisa omanik Klaus Uexküll (†pärast 1633). Tema lesk abiellus Sõmeru omaniku Karl Hastferiga. 1649. aastal oligi Nõlva omanikuna märgitud Karl Helmoldi poeg Hastfer (+1665), kelle (kasuisa) vastu protestis 1663. aastal Nõlva mõisa omanik Klaus Johann Baranoff. Maanõunik Karl Hastferi lesk Katharina pärandas Nõlva mõisa 1668. aastal oma tütre Helenele (+1694) ja tema mehele Reinhold Reinholdi poeg Nierothile. 1671. aastal protsessiti lese varanduse pärast, seotud oli ka meeskohtunik Schulmann oma kasutütre Elisabeth Nierothiga rittmeister Reinhold Nierothi vastu.
1688. aastal oli esimest korda mõisa nimetatud Nõlva Nelwe või Nurme Nurms (Bfl. II 935). Ilmselt oli ehitatud uus mõisahoone Nurmele, 18. sajandist nimetatud küla eesti keeles Nurtuks. 1696. aastal oli kümne adramaase Nurme Nurms või Nõlva Nelve mõisa valdaja Adam Reinhold Nieroth. Nurme Nurme mõisa all oli 1696. aastal seitsme taluga Kohtru küla, viie taluga Roggonesi küla ja nelja taluga Oese küla, lisaks kolm hajatalu Streugesinde. Kuue taluga Nõlva mõisa ainuke küla oli Nõlva Nelva. Talud olid Päride Peride, Noorma Normas, Palu Palles, Kuijärve Cuijer, Paka Packa ja Alasoo Alas.
	


NURME (tänapäeval Vana-Nurtu)

Nurme Nurms oli endise Valgu mõisa küla, mille hertsog Karl, hilisem Karl IX tagastas 1595. aastal Nõlva mõisa all Arend Fahrensbachile. Woldemar Fahrensbachi tütrega abiellus Klaus, Reinholdi poeg Uexküll (+ pärast 1608) ja omandas sel kombel mõisa. Nende tütar Katharina Uexküll abiellus Karl Helmoldi poeg Hastferiga (+1665). Maanõunik Karl Hastferi lesk Catharina, Klausi tütar Uexküll pärandas 1668. aastal oma tütre Helenele (+1694) ja tema mehe Reinhold, Reinholdi p Nierothile Nurme mõisa. 
Nurme Nurme mõisa all oli 1696. aastal Kohtru küla seitsme taluga, Roggones küla viie taluga, Oese nelja taluga ja lisaks kolm hajatalu Streugesinde. Mitte üheski rootsi aegses allikas ei ole Nurme mõisa nimetatud Nurtuks, mis 18.sajandil on muutunud ainsaks eestikeelseks nimeks. Nimeuurijad on kirjutanud, et Velise, Valgu ja Päärdu mõisate kõrval oli Velise valla piires veel üks vanaaegne pärismõis – Nurme Nurms, mida rahvas hiljem Nurtuks nimetas. Kui hiljem 19. sajandi lõpul Berend Johann Uexküll Nurme maadele veel ühe mõisa rajas, nimetati see Uus-Nurme Neu-Nurms. Rahvas hakkas senist Nurme mõisa nimetama Vana-Nurtuks. See nimi kandus edasi ka hilisemale asukülale.
Vaimõisa, Kõrvetaguse, Telliste, Kasti 

Vaimõisa küla esmamainimine on seotud juba mõisa esmamainimisega, millest selgub, et Vaimõisa maa-ala on 15. sajandi esimesel poolel kuulunud Lode vasallisuguvõsale. Märjamaa valla koduleheküljelt saab lugeda Jaanus Kiili Vaimõisa mõisa ajalugu (üles riputatud 13. jaanuaril 2017), kus autor väidab Vaimõisa esmakordset märkimist kirjalikes allikates 510 aasta eest, so 1457. aastal ja hiljem 1494. aastal. Ta kirjutab, et on selge, et Vaimõisa mõis ja küla on ilmselt vanemad, sest maa-alad Valgust – Kastist kuni Kõrvetaguse ja Vaimõisani kuulusid Farensbachidele juba 15. sajandi algusel kui mitte varem. Aluse sellisele suurele maavaldusele oli 14./15. sajandi vahetusel pannud Harjumaalt Läänemaale tulnud Wilhelm Farensbach. Olnud üle kahekümne aasta Saare-Lääne piiskopkonna foogt ehk piiskopi kohalik esindaja, tegeles ta piiskopi huvide kaitsmise kõrval ka omaenese mõisate loomisega. Farensbachid ise väitsid, et need maa-alad kuuluvad neile juba 13. sajandist (näiteks Valgu mõis) ning seetõttu on neil maadele ajalooline õigus. 

Autor Kiili ei viita ühelegi allikatele, kus Fahrensbachid seda on väitnud. 13. sajandil aga ei olnud Fahrensbachid veel Liivimaale asunudki ning arvamuse, et Fahrensbachid olid üks suguvõsa varasema Parenbecke vasallisuguvõsaga, kummutasid juba 19. sajandi keskel baltisaksa ajaloo uurijad Friedrich Georg von Bunge (1802-1897) ja Robert von Toll (1802-1876). 

Nad kirjutasid, et uurides vanu vappe ja pitsateid, avastasid nad, et mõlemal suguvõsal olid kasutusel oma vapimärgiga pitsatid (tegid kindlaks nende jäljendite - pitserite järgi) ning seega ei saa juttugi olla mingist ühisest suguvõsast: Die Parenbeke und Varensbecke sind nach Ausweis der Siegel zwei verschiedene Familien. Der Ritter Wilhelm Varnspech oder Varnsbach ist wahrscheinlich der erste dieses Namens, der ins Land gekommen (Brieflade. Registerband, lk. 345).

Tõlge: Pitserid tõendavad, et Parenbeke ja Varensbecke olid erinevad perekonnad-suguvõsad. Rüütel Wilhelm Varnspech või Varnsbach oli tõenäoliselt esimene selle nimeline, kes siia (Liivi)maale tuli [14. sajandi viimasel veerandil]. Tema päritolu Elberfeldist Saksamaalt on juba 1867. aastal tõestatud ja kättesaadav ka digitaalselt: Wilhelm Crecelius. Das Haus Varresbeck bei Elberfeld. In: Zeitschrift des Bergischen Geschichtsvereins, Schmidt, 1867, S. 241–245.
Samas on Rootsi Riigiarhiivis säilinud Vaimõisa omaniku Hermann Otto poeg Lode pandikiri 1476. aastast, kus on kirjas, et tema pantis Vaimõisa Waydemoise mõisa koos Vaimõisa Weydemoiße suure küla kaheksa taluga, viie asustatud ja kahe asustamata taluga Agemulle Aijmell küla, ühe taluga Kokre Kocker küla (? Martna kihelkonnas) ja ühe taluga Kõrvetaguse Korwentack küla 5000 riia vana marga eest alte Marken rigisch Ludwig Kalffile ja tema pärandvarasse seinen Erben erblich. 

Tiina Kala oma uurimuses (Veretöö ja lepitus. Tuna 2014, nr. 3, lk. 14, viide 47) on paigutanud selle sündmuse 1426. aastasse (ei ole kasutanud algallikat, vaid 18. sajandi ebakindlaid tunnistusi mõisate kohta; sama viga on ka Vaimõisa mõisa andmetes Ajalooarhiivi kinnistute registris). Siin on esitatud andmed, et justkui juba 1426 pantis Herman Lode Lohde Kõrvetaguse ja Vaimõisa Ludwig Kalvele. Baltisaksa uurijad kirjutavad seevastu, et 1476. aastal müüs hoopiski Ludwig Kalff endised Fahrensbachide valdused (väiteil ei ole allikaviidet) - Vaimõisa, Kõrvetaguse, Agemulle ja Kogre küla Hermann Lodele († enne 1516). Ludwig Kalff verkaufte 1476 die ehemals Fahrensbach’schen Güter Waddemois, Korwentak, Heymel und das Dorf Kocker an Hermann Lode († vor 1516). https://de.wikipedia.org/wiki/Kalff_(Adelsgeschlecht).

Tegelikult oli 1476. aastast mõni aeg hiljem Vaimõisa pandivalduse omandanud Hans Wilhelmi poeg Fahrensbach (võis olla abiellunud esimest korda Lode või Kalffi tütrega). Tema ostis 1492. aastal Juuru kihelkonnas asunud Maidla mõisa. 1494. aastal müüs Vaimõisa Widemoisen mõisa omanik Hans Fahrensbach Maidla mõisa edasi Arendt Taubele. 

Pärast seda oli Hans Fahrensbach müünud Vaimõisa Wademoisse mõisa koos mõisa ees vor dem Hofe olnud väikese Vaimõisa Waddemoisse küla koos Kõrvetaguse Korwentack, Kokre Kocker ja Merrefer küladega Kiiu Kijde mõisaomanikule Richard Lodele, kes pärandas selle tütar Köne Lodele, kes oli abiellunud Brun Drolshageni poja Gerdtiga. 1529. aastal müüs Gerdt Drolshagen oma abikaasa nõusolekul Vaimõisa mõisa Waddemoyse Hof kõige sinna kuuluvaga Klaus Reinholdi poeg Ungernile 10 000 riia marga eest tema isiklikuks valduseks ja pärandiks dessen Erben für 8500 mark rigisch erb und eigenthümlich. 

Sinna kuulusid külad talupoegadega: viie adramaane Vaimõisa Waddemoyse väike küla nelja talu ja kahe üksjalaga, üheadramaane Humaliku Humalick talu, üheadramaane Kangermäe Kangermeyge talu ja kolm üksjalaga, Pedewage üksjalg, üheksaadramaane Vaimõisa suurküla im Dorfe Groth Waddemoise üheksa talu ja kolme üksjalaga, üheadramaane Ojataguse Oyentaken küla ühe talu ja üksjalaga, 11-adramaane Agemulle Haymal küla kaheksa talu ja kolme üksjalaga, kolmeadramaane Kõrvetaguse Korwentacken kolme talu ja üksjalaga, kaheadramaane Kogre Kockras kahe taluga, üheadramaase Morver ? veski, üheadramaane Tammeoja veski ja üks heinamaa vastu Harjumaa piiri, nimetatud Nester.
1549. aastal olid Klaus Ungerni († 1560) pojad Heinrich, Klaus ja Jürgen Ungernid koos isaga Vaimõisa omanikud. Sellel aastal pandi paika piirid Kirivere Kirrever ja Vaimõisa Waddimois mõisa vahel. 1560. aastal ostis Klaus Klausi poeg Ungernilt Vaimõisa endale Päädeva Peuwa ja 1553. aastast Nõva mõis omanik Heinrich Fahrensbach. Tema surma järel († enne 1586, oli abielus) päris Päädeva–Vaimõisa mõisate alad tema poeg Heinrich Farensbach jun. Puhkenud Liivi sõjas hoidsid Farensbachid koos teiste Läänemaa aadlikest maaomanikega hertsog Magnuse (1540–1583) ning hiljem Poola kuninga poole.

 Maa vallutanud rootslased konfiskeerisid Fahrensbachide kui vaenlaste mõisad. Vaimõisa mõis koos Päädevaga redutseeriti ja võeti kroonile. Aastatel 1563-1566 valdasid Koluvere linnuselääni kuulunud Vaimõisa rootsi krooni ametnikud. Heinrich Fahrensbach oli hertsog Magnuse teenistuses olnud, Eriku ajal olnud vangis kui Põltsamaad üle anti. Oli seejärel rootsi kuninga teenistuses ja oma vannet täitnud. Rootsi kuningas tagastas valdused endistele omanikele - Heinrich juunior Fahrenbachile, nii et 1586. aastal oli tal Päädeva mõisas 43 adramaad ja Vaimõisas 18 adramaaga, kõik kokku 61 adramaad. Valdusdokumendid olid tal korras, siis tuli oodata kuni ratifikatsioonini ning tema pärandust ei vähendatud. 

Heinrich jun. Fahrensbach († u 1627) oli aastatel 1616-1627 esimene Eestimaa maanõunik Landrat, kes oli valitud Läänemaalt. 1626. aastal oli ta kuningas Gustav II Adolfi moodustatud komisjoni liige, mis uuris Eesti- ja Liivimaa aadelkonna valduste õiguslikkust. Paistab, et tal ei olnud Vaimõisa mõisa meesoost pärijaid. Vaimõisa mõis oli läinud tema venna Hansu, Heinrich Farensbach vanema pojatütrega abiellunud Georg Anrepile, kelle käes oli mõis jõudnud kõrvuni võlgadesse ja mõisal olid mitmed immissioonid. Kuningas Gustav II Adolfi võttis seejärel mõisa Rootsi kroonile. 

1621. aastal doneeriti (annetati või kingiti) Vaimõisa mõis Harju-Viru õiguse alusel major Hans Fersenile Raikkülast. 1621. aastal vahetas Hans Fersen Vaimõisa mõisa krahv Jacob de la Gardie Voore Forel mõisa vastu Viru-Jaagupi kihelkonnas. De la Gardie müüs aga juba 1622. aastal Vaimõisa edasi Eestimaa kuberneri ja ja maavägede juhataja Oberster Feldherr Henrik Claesi poeg Flemmingile (1584-1650) hinnaga 1300 rootsi taalrit. Tema ema oli Telliste Tellista mõisa pärija Elin Horn († 1609) Kankasest ja isa rittmeister Claes Hermannson Flemming.

 Henrik Flemming leidis, et oma uue valduse – Waimõisa Waddimois ja Heinrich Fahrensbachi jun Päädeva mõisa piirid olid virvarri tõttu sattunud suurde ebatäpsusesse wegen der waddimoischen Gränze in große Unrichtigkeit gerathen. 1627. aastal tähistati piir kindlate tähistega, milleks olid nii piiripostid, puude tähised, aga ka ristiga piirikivid ning kohapealne kivihoone Steinhausen an der Stelle, mille juures olid ammu aega früher tagasi seisnud võllapuud-postid. Loetletud oli piiripunkte s.o valdustega kokku puutunud teisi paiku, nagu Lümandu mõis, Kerguta Kirkota küla, Agemulle Haymel Heimel küla, Ungrupao Ungru pako, edasi Sauallika Sauhallik, Västrikulinnu Wästriko[l]intu (baktisakslastel Westrikoniet), Härma Herma veski (paiknes Saara ojal, ühes Telliste ja Päädeva mõisavahelises piiripunktis), Virita Wirrital talu, Kongo ja Kivisilla Kiwisylde kohad. 

Pärast admirali surma jäi Vaimõisa tema lesele Sigrid Jobsti (oli Klaus Kurselli üks vendadest) tütar Kursellile, keda veel 1663. aastal nimetati Henrik Flemmingi lesena-omanikuna. Pärast lese surma päris Vaimõisa admirali noorim poeg Jakob Henriku poeg Flemming (1640-1689), keda on ka nimetatud Märjamaa kihelkonna Telliste ja Vaimõisa omanikuks. Üldse oli admiral Henrik Claesson Flemmingil kahest abielust neli tütart ja viis poega. 

Tema vanemad pojad oli Laiuse mõisa omanikeks, so Claes Henriku poeg Flemming (1617-1669) ja Henrik Henriku poeg Flemming (1625-1697), viimane oli abielus Karin Cruusiga Krause. Nimetatud vennad - Laiuse omanikud - ei puutunud tõepoolest Vaimõisaga eriti kokku ega teinud viimatinimetatud mõisaga eriti pistmist. Vastupidist väidab Jaanus Kiili Märjamaa valla kodulehekülje tekstis viitamata oma andmeallikatele (tundub, et polegi allikaid, vaid Kiili on andmed ise justkui tuletanud): 

Flemmingid veetsid enamiku aja kas Laiusel kui peamises sõjalaagris või mujal lahinguväljadel, mistõttu nende mõisates ajasid asju kas mõisavalitsejad või rentnikud. Jaanus Kiili ei ole kursis ka sellega, kuidas rootsi ajal lisati isikutele isanimesid. Ta kirjutab, et Vaimõisa esimesel omanikul Henrik I Claeson Flemmingil oli noorim poeg (mis on samuti vale) Henrik II Claeson Flemming. See aga on nonsens, sest poja isaks oli ju Henri, seega kõik pojad on Henriksonid, mitte mingil juhul Claesonid. 

17. sajandi teisel poolel oli Vaimõisa tõepoolest välja renditud, mistõttu ei olnud omanikud mitmel korral rahul rentnike tegevusega. Nad tõstsid mitmeid kaebusi rentnike vastu, nagu näiteks 1691. aastal protsessid Jacob Flemmingi pärijad Tallinna raehärra Johann Wyboldi vastu seoses tema rentimistegevusega. 1675. aastal toimus piiritüli Raikküla ja Vaimõisa mõisate vahel. 1678. aastal ja 1687. aastal oli Vaimõisa-Telliste valdaja admirali noorim poeg Jakob Flemming (†1689). 

1686. aastal oli Vaimõisa mõisa all suur Telliste Tellista küla, Kurjamaa talud ja Mõisamaa Moisema kõrvalmõis koos Nihu Nyko külaga. 1687. aastal jätkus Raikkülaga piiritüli, kus osalesid Raikküla omanik Otto Wilhelm Fersen ning Vaimõisa–Telliste mõisate valitseja Hauptmann Magnus Johann Dryander koos Arndt Johann Lodega Valgust ja Johann Uexkülliga Kastilt. Jakob Flemmingi surma järel läks mõis kroonile, kes pantis ja rentis Vaimõisa koos Mõisamaa ja Tellistega Tellista 3525 riigitaalri eest kolonel Oberst Karl Adam Stackelbergile. Mõni aeg hiljem kroonile võtmine tühistati ja mõis tagastati Flemmingi pärijaile kohustusega kroonile laenatud Stackelbergi 3525 taalrit talle tagasi maksta. 

1696. aastal oli mõis õndsa Henrik Flemmingi pärand, kuhu kuulus Mõisamaa uus mõis NythHoff, Telliste Tellista küla 32 talupojaga, viieadramaane Nihu Niho küla ja kaheadramaane Rahema küla ning Vaimõisa Waddi küla 22 talupere ja hajataludega. 1712. aastal pärast laastavat sõda ja katku oli Vaimõisa mõisa Mõisamaa kõrvalmõis Hoflage muutunud kõnnumaaks wüste. 

Kõrvetaguse 

Piirileppes aastate 1275 ja 1285 vahel on kirjas, et Lääne- ja Harjumaa piir jooksis Ammula- Aggemule küla ja Vetevilja Vertevilae küla vahelt kuni Kirivere veskini, mis paiknes Odvardus Lodele kuulunud Lümandu küla ja Harjumaale jäänud Kirivere küla vahel. Piir jooksis Nitepinde väikesest jõekesest Kõrvetaguse Korentemekoy ja Lehetu Lenechten vahelt kuni sooni, mida on nimetatud Vängensoo ? Fenckenso. 
Kõrvetaguse talu kuulus 1476. aastal Vaimõisa Waddemõis omaniku Hermann Lode maade hulka koos Agemulle Aijmell külaga, kust see panditi verpfandet Ludwig Kalvele ja tema pärandile 5000 vana riia marga eest alte Marken rigisch. 1525. aastal läänistas ordumeister Wolter Plettenberg Kõrvetaguse küla koos Mäetaguse Megentaken ja Agemulle Agemael Niensloete piirkonnas Peter Tiesenhausenile (Bfl I 919). Nimetatud valdused kuulusid aga kuidagi veel 1529. aastal Gerdt Drolshagenile, kes müüs Klaus Ungernile Vaimõisa ülemise mõisa obigen Hof Waddemois ja selleaegse Kõrvetaguse küla das derzeitige Dorf Kõrwentacke 8500 riia marga eest isiklikuks valduseks dessen Erben für 8500 mark rigisch erb und eigenthümlich (Bfl I 963).

 1541. aastal on kirjas Peter Tiesenhausenile kuulunud Kõrvetaguse mõis (Bfl I 1188). Arvatavalt omandas selle ikkagi Klaus Ungern († 1559), sest küla pärivad Klaus Ungerni kolm tütart. 1586. aasta revisjonis oli 14 adramaase Kõrvetaguse mõisa all Ammula Haymel küla ja kaks üksjalga. Mõis kuulus Hans Möllerile, kes oli selle saanud abiellumise teel Klaus Ungerni tütrega. Ammula küla oli jaotatud kolmeks pärandi osaks. Mölleri naisel oli viis adramaad, nagu ka naise õel oli viis adramaad. Pontus de la Gardie nõustumisel müüs 1584. aastal naise õde May Klausi tütar Ungern oma õe Ebbo mehele Johann Hans, Andrease poeg Möllerile oma kolmandiku isa pärandist Ammula Haymel külast - viis talu viie adramaaga. Kolmas kolmandik kuulus Henrich Krasowile ja hiljem Georg Jürgen Uexkülli lesele. 

1620. aastal mõistis meeskohus Ammula Haimel küla Kõrvetaguse mõisa Wilhelm, Christophi poeg Möllerile, kui Hans Mölleri vennapojale ja pärijale. 1652. aastal Christoff Wolter Möller (†1674) pantis Kõrvetaguse Sikeldi ja Päädeva omanikule Georg (Jürgen) Wrangellile. 1651. aastal oli pandivaldaja Jürgen Sadthoff, 1652. aastal Sikeldi, Päädeva ja Kuusiku omanik Jürgen Wrangell (†1666). Järgnesid erinevad rentnikud, Jürgen Sadthoffi lesk Dorothea Aken, tema õepoeg Friedrich Wildfang. 

1663. aasta maanimistus oli neljaadramaalise Kõrvetaguse (Korfwentaggen) omanik Wilhelm Müller. Aastatel 1661-1674 oli pandipidaja Samuel Fabricius, Dorothea Ackeni uus abikaasa. 1676. aastal oli Kõrvetaguse mõisa all umbes neli adramaad. 1688. aastal oli Kõrvetaguse Kirfwentaggen omanik Wilhelm Möller. 1696. aasta maanimistus oli seitsme ja poole adramaane Kõrvetaguse mõis Friedrich Wildfangi lese nimel. 1720. aastal oli mõisa valdajaks Johann Arps, kes oli abiellunud Friedrich Wildfangi lese Anna Elisabethiga, sünd Calixtus. 
Telliste 

Vanast Telliste mõisast on säilinud umbes ühe hektari suurune hoone-asemetega üle külvatud ala, mille keskel on ligi kahe meetri kõrgune küngas – endise mõisaelamu ase. Künka all olevat säilinud veel keldrid ja idaosas kaev. Endise mõisa põhjaküljel asub maakivireana märgatav piklik mõisaelamu ase. Mõis ise paistab olevat üsna vana. Kuigi keskaegseid mõisa ära märkivaid ürikuid napib, saab öelda, et Telliste Telgst mõis keskajal olemas. 

1521. aastal visiteeris Saare-Lääne piiskopkonna piiskop Johannes Kievel Märjamaa kihelkonda ja visitatsiooni protokollis nimetatakse Telliste Telgst omaette valdust (võis olla mõis) ja küla kubjast. Kahjuks on visitatsiooni dokumendis Märjamaa maavalduste esindajatena kirjas enamasti mõisa või küla kupjad, mitte aga omanikud. Nii oli kirjas Paijentack küla kubjas, mis suure külana oli juba 1469 läinud Päädeva mõisa alla. Samas visitatsioonis on kirjas Päädeva omanik Reinholt Fahrensbach ilmselt just Paijentacken külaga seoses. 

Veel oli kirjas Paeküla Pagenkül kubjas, Haimre Heymer mõisa omanik Dietrich Fahrenbach ja kubjas, Vaimõisa Waddemoysze kubjas, Kerguta Kirkota omanik Christoffel Ixkull ja kubjas, Lümandu mõisa kubjas Peeter. Kirjas oli veel Lagedi Lakede omanik Wolmer Uexküll. Arvatavalt oli ka kuidagi seotud Märjamaa valdustega, tema poeg Jürgen Uexküll oli ordumeistri Wolter Plettenbergi kohtu kohtunik Richter, kelle kaasistujad olid Klaus Uexküll ja Robert Taube. 

Enne Liivi sõda kuulus Telliste Tellista maavaldus Heinrich Fahrenbachile. Rootsi valitsus võttis Telliste Tellista rootsi kroonile, sest omanik oli olnud poolakate teenistuses. 1564. aastal läänistas Rootsi kuningas Erik XIV 33 adramaase Telliste Tellistada maavaldused Güter Eestimaa kuberner Heinrich Classon Hornile Kankasest. Sinna kuulusid Telliste Tellistada, Mõisaaseme Moyseasme ja Rahemäe-Rahema Rachimichi külad 33 adrataluga, Vigala jõel Moodra veski, kuus üksjalga ja kolm vabadikku. 

1586. aastal kuulus 34-adramaane Telliste Tellista maavaldus Guth Heinrich Claeson Hornile (1513-1595), mille kuningas Erik XIV talle andis, ning mille all oli 1581. aastal neli küla: Nihu Nuck, Mõisaaseme Mausa Ässa, Rahemägi, hiljem Rahema Rathemocky ja Telliste Tellista. Horni tütar Elin abiellus Claes Hermannson Flemmingiga (u. 1558 Soomes - 1616 Soomes) ja tütre kaasavarana läks Telliste Tellista Flemmingite perekonna valdusesse, kelle käes püsis maavaldus 1696. aastani. 

1628. aastal oli admiral Henrik Flemming toimetanud oma maade piiride kindlaks määramist ja lasknud Telliste mõisa maa-ala kaardistada. Kaardistajaks oli ilmselt admirali otsene alluv, geodeet Matia[s] Andersson, kes on kaardile märkinud-joonistanud ka Telliste mõisa piiripunktid-tähised. Tegemist on ülihuvitava dokumendiga. Kaardil on märgitud Telliste maavaldust läbinud jõed-ojad - Saara oja Sara oia (oli piiriks Otto Lode Valgu mõisa valdustega), Vigala jõgi (jõe äärde on eesti keeles märgitud Moodra veski Moder Weskj) ja viimasesse suubunud Kasari jõgi (jõgede nimed ei ole kaardile märgitud). 

Nende jõgede piirkonnas on kaardile märgitud Haimre, Kasti ja Telliste mõisate joonistused. Kasti mõisa kõrval on ka purustatud Kasti loss üles joonistatud, sama situatsiooni on kirjeldanud kuuskümmend aastat hiljem Samuel Waxelberg oma kaardil. Kui arvestada, et Liivi sõjas maha põletatud mõisate asemele olid ehitatud uued uhked mõisamajad, siis on ülesehitustegevus siin olnud küllalki intensiivne. Küladest on märgitud Nihu küla, 

1665. aastal oli Telliste Tellista valdajana märgitud Ridala kihelkonna Kiltsi Weissenfeld mõisa omanikku Reinhold Lievenit, kes sellel ajal ilmselt rentis või pantis mõisa. 1696. aastal oli mõis õndsa Heinrich Flemmingi pärand, kuhu kuulus Mõisamaa uus mõis NythHoff ja Telliste Tellista küla 32 talupojaga, viieadramaane Nihu Niho küla ja kaheadramaane Rahema küla ning hajatalud. 
Kasti 

Kasti Casty küla nime kandis Castie vasallisuguvõsa alates 1310. aastast. Kasti külla oli varakult ehitatud Läänemaal asetsenud üks vasallilossidest. Läänemaa kodu-uurijad Internetisst on lugada, et Kasti linnus asetseb maastikul tasasel maal, väga lauge ja madala künka otsas, millest umbes ühe kilomeetri kaugusel ida pool voolab väikeses uhtorus Vigala jõgi. Lauge maastiku tõttu vajab linnus kaitsevõime tugevdamiseks seetõttu eeslinnust ja vallikraave, millest aga tänapäeval looduses enam jälgi leida pole.

Kasti mõisaomanike kronoloogiast lähtudes on internetis kirjutatud - paistab silma alati umbes poole Kasti linnuse läänistamine. Teine pool jäi arvatavasti alati piiskopi valdusesse. Tegelikult oli juhuseid, kus ka piiskop oma poole oli välja rentinud. 1478. aastal kuulus pool Kasti Kasthe lossi Schloss kõige sinna kuuluvaga ja kogu Keibu Kaypküla mõisa juurde kuulunud maavaldus Heinrich Brabekele, kes müüs eelnimetatud valdused aastal 1000 riia marga eest Gosswin Dönhoffile. Teise poole Kasti lossist oli rendile võtnud rüütel Hans Maydell. 

1488. aastal pantis Hans Maydell Kasti mõisa 12 000 marga eest Hermann Lodele, kui ise oli ostnud Hermann Lode käest endale Valtu mõisa. 1503. aasta piirilepingu juures on poole Kasti mõisa valdajana nimetatud Päärdu omanikku Wolmari Uexkülli poega Reinholdit. Teine pool Kasti mõisa kuulus siis piiskopile. 1509. aastal ostsid Vigala Uexküllidest vennad Peter († u. 1547), Otto († 1545) ja Johann († u. 1540) oma surnud venna Konrad Uexkülli († u. 1506) lastele pool Kasti mõisa Reinhold Uexküllilt. 

1529. aastal andis Tallinna ja Saare-Lääne piiskop Georg Tiesenhausen läänikirja poole Kasti mõisa kohta Vigala omanikele, vendadele Uexküllidele, milles sisuks oli siis Kasti mõisa läänistamine poole lossiga, nagu eellinnus põhikorruse ja torniga, siis söögisaal ja köögiruumid ning külad Alaküla Allenküll, Järgküla-Järgveere Gerkefer, Krossi Krosz, Kergemei, Sutlep, Enby, Satthys, Lokuta Lockkethe, Karitma Karithma, Koha Koath talu juures veski, kaks Saara Sarnia oja ääres (hiljem kandis nimetust Tüüringi oja) paiknenud talu Kinita Kinnethe küla juures, talu in der Ase, Leisi kaks talu, Paljasmäe Polemeggi pool adramaad, kõik Märjamaa kihelkonnas. 

Wolmar Uexkülli († 1528 vangis) lesestunud abikaasa Anna Tiesenhauseni teine mees oli piiskopi jurist-kohtunik Hofrichter Wolmar Treiden, kes sai piiskop Tiesenhausenilt Kasti mõisa valdamise õiguse 15 aastaseks (kuni 1544. aastani). Siis langes see Wolmar Uexkülli pärandusena tema poegadele. 1546. aastal jagati pärandus Wolmari, Otto ja Dietrichi Uexkülli vahel, mis puudutas Kasti maavaldust ja Russalu. 1554. aastal kinnitati pärandusleping vendade - Dietrich Uexkülli Russalust ja Wolmar Uexkülli Kasti mõisast - vahel. 1560. aastal põletasid venelased Kasti kivilossi maha (Renner , 192v). 1563. aastal viibis mõisaomanik Wolmar Uexküll Saaremaal. 1564. aastal oli Wolmar Uexkülli 38-adramaase Kasti mõisa all 4 adratalu, üks veski ja kuus üksjalga ja kuus vabadikku. Wolmar oli abiellunud Juuru Maidla omaniku Ludwig Taube († u 1565) tütre Anna Agnesega († 1586). Mõis redutseeriti rootsi kuninga nimel ja läänistati Johann Sparrele. 

Rootslaste valitsuse algusajal olid mõisamajanduse juhtijateks sisse seatud mõisavalitsejad foogtid. 1568. aastal valitses Jürgen Bremer nii Kasti Kasty, Haimre Heimar kui ka Päädeva Pedua mõisa. Järgmisel aastal kuni 1570. aastani oli nende mõisate foogtina ametis Laße Olson. Autoril on teadmata, kust pärinevad andmed Läänemaa koduloolastel, kui nad kirjutavad, et 1565 oli mõisa omanik Wolmari lesk Anna Taube, kes abiellus teistkordselt Kaavere mõisniku Johann Stackelbergiga (Wolmar Stackelbergi isa), kes valdas Kastit 1568–1582.
Johann Sparrele läänistatud Kasti mõisa suuruseks oli 1586. aastal 38 adramaad. Külasid ei olnud loendatud. Wolmar Uexkülli järglastele pidi ikkagi Kasti mõis tagasi antama pärandvaldusena. Kasti mõisa omanikuna on nimetatud siis poeg Ludwig Uexkülli, kes tapeti Venemaal. Ludwigi isavend oli Dietrich Uexküll Russalust ja ema vend Juuru kihelkonna Maidla mõisa omanik õnnis Ludwig Taube († u. 1565). 

Velise omanikul Reinhold Uexküllil oli 1000 riia marga suurune võlakiri Kasti mõisa peale. Kasti mõisa all olid aastatel 1636-1642 järgmised külad: Moka Mocka, Lokuta Lokota, Kinnita Kinnita, Alaküla Allaküll, Järgküla Järfeküla, Jaanipäeva küla (võis olla hilisem Jaaniveski küla), Keskküla (arvatud hiljem Velise alla), Karitma Karithma, Kurma Kurkima küla ja Tulija Tullia küla. 1654. aastal oli Kasti mõisa omanik Ludwig Uexküll. Mõis oli tema tütre Anna Maria valdus, kes oli lesetunud Bülow. 1667. aastal tappis Kasti mõisa omanik Johann Wolmar Uexküll Paeküla omaniku Heinrich Nierothi tema mõisas. Kasti omanik oli Nierothi naise Elisabeth Uexkülli vend. 1678. aastal oli 30-adramaane Kasti mõis õndsa koloneli Johann [Wolmar] Uexkülli pärandus († 1669). 1682. aastal kirjas oli mainitud Kasti lossi Haus. 

1687. aastal toimus Telliste-Raikküla piiritüli, kus osales ka Johann Uexküll Kastilt. 1687. aastal riigistati, so redutseeriti Kasti mõis ainsana Märjamaa kihelkonnas. Mõisa kohta koostas kaardid ja kirjeldused geodeet Samuel Waxelberg. Läänemaa koduloolased on kirjutanud internetis: Praegu ei ole teada isegi pealinnuse põhiplaani, ega ka mitte umbkaudset pindala. Samuel Waxelbergi 1687 aastal seoses Kasti mõisa redutseerimisega koostatud skeem ja reaalselt allesolevad soklikorruse ruumid ei taha hästi kattuda. Siiski on Waxelbergi plaanil kujutatud üksteisega risti olevaid hoonetiibasid, mis hõlbustaks ja kinnitaks ühtlasi hoone jaotamist piiskopi ja vasallide vahel. Härrastemaja otseses läheduses kirjeldatakse tollal vanu müüre, mis peaksid siis olema vasallilossi varemed.
Härrastemaja otseses läheduses oli kirjeldatud vanu müüre, mis on näidatud ka kaardil. Tegu oli vasallilinnuse varemetega, millest mõisnik kasutas elamuna ainult väikest osa. Peale härrastemaja on kaartidel märgitud veel mõisa rehihooneid. Kasti maavalduse kirjelduses rootsi aja lõpul on märgitud Kasti mõis ja Uus-Kasti (olid olemas mõisa õllepruulija, kingsepa ja möldri majapidamised). Samal aastal oli Kastis kirjas Koha Koath veski kõrval ka teine veski – Jaaniveski. 

1688. aastal olid Kasti mõisa all järgmised külad: rohkem kui kümne taluga Alaküla Allakülla, Kurma Kurma talud, Järgküla Järfekül, Kaoküla ? Kaküla, Korsküla küla, Moka Mocka küla, Tulija talud, Lokuta Lokkota küla, Kinita Kinita küla. 1696. aastal oli 30-adramaane Kasti kroonimõis vendade Johann ja Klaus Uexkülli valdus.

 Lümandu Russalu Kerguta Mõraste

Lümandu
Esimesed märgid inimasustusest Lümandu ümbruses pärinevad viikingiajast põletusmatuste ja kivikalmetena. Lümandu Lummede küla villas oli kirjas Taani kuninga ja Saare-Lääne piiskopi vahelises piirilepingus aastatest 1275–1285. Lümandu mõis on tähelepanuväärne eelkõige sellepoolest, et ait ja kelder asuvad muistse kindlusehituse varemetel. 

Siin paiknes 15. sajandi algul Lümandu oja ääres kindlustatud kaitseehitis, teadmata, kas see oli kindlustatud mõisamaja või kivilinnus. 18. sajandi lõpu ja 19. sajandi alguse muinsusuurijad (Hupel, Petri, Bienestamm ja Körber) olid seda meelt, et hilisema mõisa juures oli asunud varem klooster. Säilinud müüride juurde viis veel 18. sajandil paksutüveliste kadakatega palistatud tee. Eduard Philipp Körberi järgi oli ehitise pikkus 30 sülda (üks süld on 2,1 meetrit) 11 jalga, laius kuus sülda kuus jalga ja müüride paksus viis jalga. 1847. aastal teatas Kullamaa pastor Schultz oma kirjas, et Lümandu hästi säilinud varemed on aidaks ehitatud, kusjuures müüris leiduvat veel kapp ja keerdtrepp. Lümandu mõisa ait on praegugi olemas (https://register.muinas.ee/public.php?menuID=monument&action=view&id=15280, pildid sellest). Jaan Jung kirjutas (1910:183), et väljastpoolt oli ehitis kiriku moodi - kõrge, terava viiluga, mille sees oli veel vana tammepuust luuk. Seda aita kutsutigi endiseks kirikuks. 1694. aasta Lümandu mõisa kaardi peal on ka kujutatud suurt hoonet.

1470. aastal oli surnud Lümandu Limmat omanik Heinrich Uexküll vanem, kellel olid pojad Wolmar († 24. X 1481, kelle poeg Reinhold Uexküll ostis Kerguta maavalduse) ja Heinrich junior. Russalu ja Lümandu valduste vahel tõusis piiritüli 1475. aastal, siis tunnistati Lümandu omanikena Heinrich Uexkülli jun (†enne 1506) koos poja Ottoga ja Vigala omanikku Wolmar Konradi poeg Uexkülli Russalu valdajana.

 1506. aastast kuulus Lümandu Otto Uexküllile Heinrichi pojale ( † ?). 1519-1521. aasta visistatsiooniprotokollis on kirjas Lümandu mõisa kubjas Peeter, omanikku ei ole mainitud. 1546. aastal andis Tallinna linn oma turbekirja Lümandu Lumat mõisa Otto pojale Heinrich Uexküllile († 1548). 22. veebruaril 1549 jaotasid Lümandu omaniku pojad - Jakob, Dietrich ja Johann - isa päranduse Lümandu Lemade mõisa Hof ja selle alla kuulunud valdused Güter ning Mõraste Morras küla surnud Klaus Uexkülli pärandusena. Jakob kui kõige vanem sai Lümandu Lemade mõisa ja Dietrich Mõraste Morras küla. 

1554. aastal kviteeris Lümandu mõisa omanik Jakob Uexküll oma kadunud naise Maye Aderkassile († 1550) pärandatud 1200 marka. 1560. aasta septembris tapeti Jakob Uexküll oma mõisas talupoegade ülestõusu ajal. 1586. aastal kuulus Lümandu Limmadt mõis Jakob Uexkülli lese Margarete Treydenile 15 adramaaga. Tema poeg Jürgen Uexküll oli mõnda aega olnud hertsog Karli teenistuses, siis oli reisinud Saksamaa ja siinse maa vahet ning alates 1589. aastast saigi Lümandu mõis Jürgen Uexküllile. 

Tema pärijaks oli tütar Margarethe Uexküll, kes esimest korda abiellus Lõweniga (pojad oli Kullama kuulsad Löwenid) ja teist korda Magnus von der Pahleniga. Nende tütar ja pärijanna Dorothea Elisabeth Pahlen oli abiellunud Rötgert Rehbinderiga.1641. aastast oli omanikuks Wilhelm Rehbinder, kes 1649. aastal jagas mõisa pärandusena. 1663. aastal oli Lümandu Lümmanda õndsa Wilhelm Rehbinderi († 1649) pärandus 11,5 adramaaga. 
1671. aastal olid Lümandu omanikuks õndsa Rötgert Rehbinderi lesk Dorothea Elisabeth Pahlen ja tema poeg Wilhelm Johann Rehbinder, kes olid mõisa pantinud surnud oldermanni Heinrich Kämmereri pärijatele. Rittmeister Wilhelm Johann Rehbinder oli abiellunud Sõtke omaniku assessor Wilhelm Lindtmanni tütre Anna Margarethaga. 1677. aastal müüs Wilhelm Johann Rehbinder ja tema ema Dorothea Elisabeth Pahlen Lümandu mõisa Klooga mõisaomaniku Hans Klugenile. 1680. aastal protsessis Mõraste omanik leitnant Jürgen Heideken Dorothea Elisabeth Pahleni, Rötgert Rehbinderi lese vastu, kelle tütrega oli ta abiellunud, kuid ei olnud saanud lubatud kaasavara ja pruudi pulmaraha Morgengabe. 

1687. aastast on toimik Klugeni Lümandu mõisa kõrtsis juhtunu kohta, kus Vardi mõisa teener oli haavanud sealset kohalikku kõrtsmikku. 1696. aastal oli 9,4 adramaase Lümandu Lümmat mõisa omanik Johann Friedrich Klugen. Lümandu mõisa külad olid Lümandu (mõisa suurim küla 21 taluga), Nõmme, Purga Purka, Koritze ja Rocküla. Karita külal oli Lümandu mõisaga piir.
Russalu 

Russalu Ruskeszalle küla asus ajaloolise Lääne- ja Harjumaa piiril, mainitud Harju- ja Läänemaa piirileppe ürikus aastate 1275 ja 1285 vahel. Veel oli piirileppes märgitud Terjatu Thonate küla (praegu Lehetu küla piires) ja Varese Warax küla. 1457. aastal on kirjas olnud Uexküllide ühiselt hallatavad maavaldused Samendebande Güter, nagu Vigala, Paadrema Padenorm ja Russalu Russel. 

Varem kuulus Russalu veel kellelegi teisele kui Vigala mõisa omanikele. 1465. aastal läks Russalu küla koos veskiga Vigala lossi omanikule Wolmar Uexküllile. 1475. aastal oli tüliküsimuseks Wolmar Konradi poja ja Heinrich Uexkülli ja tema poja vahel Russsalu ja Lümandu valduste piirid, kohtunikuks oli Michael Goldinge, kaasistujateks Dietrich Fahrensbach ja Hans Titfer. Tunnistati Heinrich Uxküll vanemat olde ja tema poega Lümandu omanikuna ja Vigala mõisaomanikku Wolmar Konradi poeg Uexkülli Russalu ja Märjamaa valdajana († u 1503). Wolmari esimene abikaasadest oli sündinud Fahrensbach; teine abikaasadest oli Tiesenhausen ja neil oli nõudmisi Seli maavaldustele. Wolmari pojad olid kõik nimetatud. 

1550. aastal tegi Russalu omanik Otto Uexküll testamendi, kus jättis mõisa oma vennale Dietrich Uexküllile. Nende vennad olid ka Kasti omanikud Wolmar Uexküll ja Christopher Uexküll. 1554. aastal kinnitati pärandusleping vendade - Russalu mõisa Dietrich Uexkülli ja Kasti mõisa Wolmar Uexkülli vahel. 1586. aastal kuulus 20 adramaane Russalu Russell mõis maanõunik Dietrich Uxküllile (testament 1602, †). Ta oli teeninud rootsi kuningat algusest alates, oli pimedaks jäänud ja tal oli ka poeg, kes oli olnud Saksamaal ja seejärel Russalus. Dokumentatsioon oli korras ja ta sai omi valdusi edaspidi endale pidada. 1591. aastal oli tal vaidlus Kasti mõisa üle, milles kuningas andis õiguse tema vennale Wolmar Üexküllile. Dietrich oli abielus Võnnu mõisa omaniku Johann Titferi tütre Anna Titferiga. Russalu mõisa omanik Dietrich Uexküll († 1602) oli Kasti mõisa omaniku Ludwig Uexkülli (tapeti Venemaal) isa vend ja tema ema vend oli Maidla omanik Ludwig Taube († u 1565).

 1596. aastal oli Russalu omanik tema (arvatav) poeg Johann Uexküll, kes oli abiellunud Sutlema omaniku Johann Maydelli († 1601) tütre Elisabethi, Arend Aderkasi lesega. Sutlema omanik kandis väimehele üle 1000 riigtaalrit ja Jõesse Jesse mõisa Martna kihelkonnas. Russalu pärijanna Anna-Marie Uexküll oli abiellunud rittmeister Otto Leonhard Bülowiga. 1661. aastal müüs ta lesena Russalu mõisa koos kõigega - külad, talud veskid Mühlanstalten ja kõrtsi 7000 riigitalrit in Specie kapten Friedrich Johann Baranoffile (koostas oma testamendi 10. augustil 1696). 

	


1696. aastal maanimistus oli 15 adramaase (või 7,5 adramaad Bfl.II nr. 993) Russalu mõisa omanikuna kirjas leitnant Friedrich Johann Baranoff koos küladega: suur Russalu küla kümne taluga, Koluta Kollota küla, Hiieääre Ieaere, Kõnnu Kaenno, Terjatu Terwaete ja Väljataguse Wäljataguse, Russalu veski, möldri talu ja Weski Hansu talu.

Kerguta

Tänapäeval on Kerguta küla nimeks Männiku. Varasest Kerguta külast on teada, et seda valdas 15. sajandil vasall Klaus Kelle (Keel, Keell). 1486. aastal ostis Kerguta Kirgenta Kirkota küla Kelle käest Lümandu omaniku Heinrichi vanema (†1470) poja Wolmar Uexkülli (testament on aastast 1481) poeg Reinhold Uexküll († u 1506). Kerguta maavaldus sai pärast Reinholdi surma tema lellepojale, Lümandu omaniku Heinrich noorem Uexkülli pojale Christoffelile. 

1527. aastal oli Läänemaa rüütelkonna nimekirjas märgitud kaks Uexküllidest peaaegu sarnaste nimedega isikut: Velise omanik Christopfer Uexküll ja Kirkota omanik (testament 22. V 1530) Christoffel Uexküll (†17. IX 1538). Viimane oli abiellunud Mechtild Michgel Goldingega Holdingega. Christoffel Uexküll jättis 1530. aasta testamendiga abikaasale (Michgel Goldingele Holdingele) Virita talu ja 1100 marka, kolmele tütrele raha (kahele vanemale kummalegi 900 marka ja noorimale 400 marka), pojad olid Otto, Christopher, Heinrich, Dietrich ja Tönnies. Poeg Otto Uexküll Kirguta mõisa omanikuna ostis 1544. aastal Ungernitelt Päri Kattentack mõisa, mille omanik Reinhold Ungern (†1607) müüs koos isa Jürgen Ungerniga selle ära, loobudes kõigist õigustest mõisale. Koos isaga ostsid nad 1550 Latgalesse Asote mõisa. Otto Uexküll või tema teised sugulased olid 1546. aastal veel osa osturahast Ungernitele võlgu.
 1546. aastal pantis Otto Kerguta mõisa oma vennale Christopher Uexküllile, keda on 1553. aastal märgitud meeskohtu kaasistujana Kerguta Kirkenta mõisast. Tema abikaasaks oli Gertke Ungern, Gerdt Ungerni ja Brita Swärdi tütar. 1569. aastal olid tal ka pandivaldusteks Kukumägi Kuckumäggi ja Karkfer külad. 1559. aastal kinnitas Otto Uexküll Kerguta Kyrconthav mõisast, et ta oli oma vennale Heinrichile 71 marka võlgu jäänud.

 1560. aastal Liivi sõja päevil toimunud Läänemaa talupoegade ülestõusu käigus tapeti Kerguta Kirkota mõisa omanik Otto Christoffeli poeg Uexküll ja hävisid mõisa valdust tõendavad dokumendid. Samas on 1586. aasta revisjonis märkus, et Otto naisele oli tekitatud samuti haavu. 1563. aastal oli 43-adramaase Kerguta mõisas 43 adratalu ja 20 üksjalga. 1586. aastal oli Kerguta Kirkota mõisas Hoff viisteist adramaad, mõis oli üle läinud Joachim Grewele Greffe, kes oli abiellunud Christoffel Uexkülli (nimetatud ka 1586. aasta revisjonis, kes toatas oma naise nõudmisi Nõlva mõisale) ja tema naise Mechelli (oli teistkordselt abiellunud Georg Hastferiga ning oli 1597. aastal jälle lesk) tütrega. Kolmas vend Dietrich Uexküll oli Narva bürgermeister. 

Kergotat Kirkota on nimetatud 1627. aastal Vaimõisa mõisa piiride tähistamisel. 1647. aastal olid Kerguta mõisaomanikud Otto ja Ernst Greve, kellelt sugulased- Vettern Adelheit Aderkas ja tema kasupoeg Jürgen Grünewaldt nõudsid poole mõisa väärtuse Intervenient suurust immissiooni. 1676. aastal protestis assessor Lilienfeldi lesk Anna Elisabeth Greffe oma õndsa venna Otto Greffe võlausaldajate vastu seoses Kerguta mõisa immiteerimisega. Mõis immiteeriti võlgade tõttu. 1696. aastal oli üheksa ja poole adramaase Päädeva Pedua omanik Ewert Wolmer Wrangell ka viie adramaase Kerguta küla omanik. 
Mõraste
Kasari jõe-äärne Mõraste Morras küla kuulus 15. sajandil Velise mõisa maade hulka, kui omanikuks oli Velise mõisa omaniku poeg Wolmar Uexküll († kaua aega enne 1478). Tema poja Reinhold Uexkülli maavalduseks olid Mõraste Morras kõrval veel Kasti, Lümandu ja Päärdu Kosche. 16. sajandi keskel kuulus Mõraste Morras küla Klaus Uexküllile († enne 1549) ja tema lesk oli seotud Lümandu mõisaga. Mõrastega oli seotud ka Reinhold Fahrensbach. Mõraste Morras küla pärisid surmajärgselt Lümandu mõisa Heinrich Uexkülli pojad - kolm venda Uexküllid. 

22. veebruaril 1549 jaotasid vennad Jakob, Dietrich ja Johann Uexküllid isa päranduse Lümandu Lemade mõisa Hof ja selle alla kuulunud valdused Güter ning ka Mõraste Morras küla, mille nad said endale Klaus Uexkülli surma järel. 1564. aastal oli Dietrich Uexkülli (tema olid viinud vaenlased Pärnusse) Mõraste Moratz viie ja pole adramaalises maavalduses Gut kuus talu ja üks veski. 1586. aastal oli Dietrich Uexküllile kuulunud seitsmeadramaane Mõraste Marrasz küla Dorf.

Kuna kõik tema esitatud pärandikirjad olid õiged ja ta oli kuninga teenistuses olnud, siis tuli maavaldus mõõta ja kuningalt pidi saama kinnituse. Seejärel rajas omanik Mõraste mõisa, mis paiknes ainult Märjamaa kihelkonnas. Dietrich Üxküllilt päris mõisa tema väimees Jürgen Heideken, kes 1660. aastal süüdistas kasuisa Zimmermanni Mõraste mõisa immissiooni nõude tekitamises. Seejärel oli mõisaomanikuks viimase poeg Hans Heideken Heitken, kes 1663. aasta maanimistus oli Märjamaa kihelkonna umbes kahe adramaaga Mõraste Morras mõisa omanik (mõisa keskus paiknes samanimelises külas). 

1678. aastal kuulus kaheadramaane Mõraste Morras mõis Klooga mõisa omaniku Georg Heidemanni tütrepoeg Jürgen Heideken Heitken. 1696. aastal oli Georg Heidekeni Mõraste Morras mõisa all kolm adramaad. Umbes samal ajal müüs tema poeg Johann Wilhelm Heideken Mõraste mõisa Johann Friedrich, Hansu poeg Klugenile. 18. sajandi teisel poolel ostsid Sipa mõisaomanikud Fersenid Mõraste mõisa endale. 1773. aastal liitis ratsaväekapten Gustav Wilhelm, Georg Johanni poeg Fersen varem Sipa mõisa alla kuulunud Lehtmetsa Lehkmetsa küla Mõraste mõisaga, misjärel Lehtmetsa küla elanikud kuulusid jätkuvalt Kullamaa koguduse alla. Alles siitpeale saab rääkida Mõraste mõisa kuulumisest kahe kihelkonna alla.
Liivi Aarma

